
 

 

Parlament České republiky 
POSLANECKÁ SNĚMOVNA 

2015 

7. volební období 

 

ZÁPIS  
z 20. schůze 

výboru pro obranu, 

 

která se uskutečnila dne 24. června 2015 (středa) od 13:00 hodin 

 

 

 v budově Poslanecké sněmovny Parlamentu, 

Sněmovní ulice č. 4, Praha 1, v místnosti č. 311B.  

 

 

Návrh pořadu jednání: 
 

1. Schválení pořadu schůze výboru. 

 

2. 1. doplněk k účasti ozbrojených sil České republiky na vojenských cvičeních mimo území 

České republiky a účasti ozbrojených sil jiných států na vojenských cvičeních na území 

České republiky v roce 2015 /sněmovní tisk č. 522/. 
 

3. Informace o nasazení sil a prostředků rezortu Ministerstva obrany v zahraničních operacích 

v roce 2014 /sněmovní tisk č. 523/. 
 

 4. Informace k projednávání branné legislativy. 
 

 

5. Informace k aktivním zálohám 

- výběr koordinátora aktivních záloh a jeho statut, 

-  CIOR. 
 

6. Termín a pořad příští schůze výboru pro obranu, různé. 
 

 
Přítomní poslanci: J. Hájek, I. Gabal, D. Kádner, V. Klučka, A. Seďa, M. Ţeníšek, B. Chalupa, 

M. Sedlář, A. Černý, J. Černochová, I. Jakubčík. 

 

Omluvení poslanci:  J. Skalický, K. Černý, S. Mackovík, M. Brázdil. 

 

Hosté: přizváni byli zástupci Ministerstva obrany, zástupci AČR /jmenný seznam hostů je 

přílohou zápisu/. 

 

 

K bodu 1: 

Schválení návrhu pořadu schůze. 

 

 Předseda výboru David Kádner přivítal přítomné poslance i hosty, ujal se řízení 

20. schůze výboru pro obranu a konstatoval, ţe výbor je plně usnášení schopný.  
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Ověřovatelem pro tuto schůzi výboru byl zvolen PhDr. Ivan Gabal (8/0/1). 

 PRO hlasovali poslanci: D. Kádner, V. Klučka, A. Seďa, M. Ţeníšek, B. Chalupa, 

A. Černý, J. Černochová, I. Jakubčík. /8/. 

 Zdrţel se: I. Gabal /1/. 

 

 Pořad schůze byl schválen hlasováním (9/0/0). 

 PRO hlasovali poslanci: D. Kádner, V. Klučka, A. Seďa, M. Ţeníšek, B. Chalupa, 

A. Černý, J. Černochová, I. Jakubčík, I. Gabal /9 – všichni přítomní/. 

 

  

K bodu 2: 

1. doplněk k účasti ozbrojených sil České republiky na vojenských cvičeních mimo území 

České republiky a účasti ozbrojených sil jiných států na vojenských cvičeních na území České 

republiky v roce 2015 /sněmovní tisk č. 522/. 

 

 Předseda výboru zahájil projednávání bodu č. 2, přivítal paní náměstkyni ministra 

obrany JUDr. Alenu Netolickou a poţádal ji o úvodní vystoupení. Paní náměstkyně shrnula 

obsah projednávaného tisku dle důvodové zprávy. Sdělila, ţe se jedná o doplnění informací o 

zahraničních cvičeních, které nebyly zařazeny do jiţ schváleného přehledu.  

 

 Zpravodajem tohoto bodu byl určen poslanec V. Klučka, přednesl svou zpravodajskou 

zprávu a poţádal členy výboru o projednání a schválení předkládaného materiálu. 

 

 Předseda výboru otevřel obecnou rozpravu, do níţ se nikdo nepřihlásil, obecnou 

rozpravu uzavřel a otevřel rozpravu podrobnou, do které se přihlásil zpravodaj V. Klučka a 

přednesl návrh Usnesení č. 92 (9/0/0): 

 

   Po odůvodnění předneseném náměstkyní pro řízení sekce právní Ministerstva obrany 

JUDr. Alenou Netolickou, náčelníkem GŠ AČR generálporučíkem Ing. Josefem Bečvářem, 

zpravodajské zprávě poslance Ing. Václava Klučky, a po obecné a podrobné rozpravě 

 

 výbor pro obranu  

 

I .  d  o  p  o  r  u  č  u  j  e     Poslanecké sněmovně Parlamentu České republiky, aby 1. 

doplněk k účasti ozbrojených sil České republiky na vojenských cvičeních mimo území 

České republiky a účast ozbrojených sil jiných států na vojenských cvičeních na území 

České republiky v roce 2015 /sněmovní tisk č. 522/ v z a l a  n a  v ě d o m í;  
 

II. p o v ě ř u j e  zpravodaje výboru, aby s tímto usnesením seznámil Poslaneckou 

sněmovnu Parlamentu České republiky; 

 

III. u k l á d á  předsedovi výboru, aby předloţil toto usnesení předsedovi Poslanecké 

sněmovny Parlamentu České republiky. 

 

 PRO hlasovali poslanci: D. Kádner, V. Klučka, A. Seďa, M. Ţeníšek, B. Chalupa, 

I. Gabal, J. Černochová, I. Jakubčík, A. Černý /9 – všichni přítomní/. 

  

 

 Usnesení bylo přijato, pan předseda poděkoval všem vystupujícím, panu zpravodaji a 

ukončil projednávání tohoto bodu.   

 

K bodu 3: 

Informace o nasazení sil a prostředků rezortu Ministerstva obrany v zahraničních operacích v 
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roce 2014 /sněmovní tisk č. 523/. 

 

 Předseda výboru zahájil projednávání bodu č. 3 a poţádal paní náměstkyni ministra 

obrany JUDr. Alenu Netolickou o úvodní slovo. Paní náměstkyně sdělila, ţe předkládaný 

materiál informuje o politických, vojenských a finančních aspektech působení českých jednotek 

v Afghánistánu, Kosovu, Bosně a Hercegovině, na Sinajském poloostrově a ve Velké Británii, 

dále pak na Islandu a v Malijské republice. Uvedla, ţe Česká republika se v minulém roce hodně 

angaţovala v Afghánistánu v misi ISAF. Připomněla, ţe vojáci AČR zajišťovali ochranu klíčové 

spojenecké základny Bagram v Provincii Parván a při plnění tohoto úkolu bohuţel zahynulo 5 

našich vojáků a další 2 byli zraněni. Sdělila, ţe rodinám padlých vojáků byla Ministerstvem 

obrany poskytnuta maximální materiální, psychologická a právní pomoc.  

 

 Náčelník GŠ AČR J. Bečvář doplnil paní náměstkyni a informoval o dalších operacích, 

které probíhaly v průběhu roku 2014, např. operace na Balkáně v misi KFOR. Na závěr uvedl, ţe 

Ministerstvo obrany vynaloţilo na působení v zahraničních misích celkem 1,43 mld. Kč, coţ 

znamenalo 3,4 % obranného rozpočtu na rok 2014. 

 

 Předseda výboru poděkoval za úvodní vystoupení a poţádal zpravodaje tohoto tisku 

poslance A. Seďu o přednesení zpravodajské zprávy. Zpravodaj shrnul základní aspekty 

předkládaného tisku a uctil památku vojáků, kteří padli při plnění svých povinností v zahraniční 

misi v Afghánistánu.  

 

 Předseda výboru následně otevřel obecnou rozpravu, v níţ vystoupil poslanec I. Gabal a 

poţádal o situační zprávu k efektu a k vývoji situace v prostoru, nasazení vojáků z hlediska 

naplnění cílů, které si dané operace v misích dávají.  Na poţadavek reagovala paní náměstkyně 

Netolická, která přislíbila předloţení poţadovaného materiálu.  

 

 Předseda výboru obecnou rozpravu uzavřel, otevřel rozpravu podrobnou, do které se 

přihlásil zpravodaj A. Seďa a přednesl návrh Usnesení č. 93 (8/0/1): 

 

 

   Po odůvodnění předneseném náměstkyní pro řízení sekce právní Ministerstva obrany 

JUDr. Alenou Netolickou, náčelníkem GŠ AČR generálporučíkem Ing. Josefem Bečvářem, 

zpravodajské zprávě poslance Ing. Antonína Sedi, a po obecné a podrobné rozpravě 

 

 výbor pro obranu  

 

I . d o p o r u č u j e    Poslanecké sněmovně Parlamentu České republiky, aby Informaci o 

nasazení sil a prostředků rezortu Ministerstva obrany v zahraničních operacích v roce 

2014 /sněmovní tisk č. 522/ v z a l a  n a  v ě d o m í;  
 

II. v y s l o v u j e  p o d ě k o v á n í  příslušníkům Armády České republiky za jejich 

působení v zahraničních operacích v roce 2014; 

 

III. p o v ě ř u j e  zpravodaje výboru, aby s tímto usnesením seznámil Poslaneckou 

sněmovnu Parlamentu České republiky; 

 

VI. u k l á d á  předsedovi výboru, aby předloţil toto usnesení předsedovi Poslanecké 

sněmovny Parlamentu České republiky. 

 

 PRO hlasovali poslanci: D. Kádner, V. Klučka, A. Seďa, M. Ţeníšek, B. Chalupa, 

I. Gabal, J. Černochová, I. Jakubčík /8/.  

 Zdrţel se: A. Černý /1/. 
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 Zpravodaj podal návrh, aby se hlasovalo zvlášť o doplňujícím bodu č. II:  

 

II. v y s l o v u j e  p o d ě k o v á n í  příslušníkům Armády České republiky za jejich 

působení v zahraničních operacích v roce 2014, 

 

 PRO hlasovali poslanci: D. Kádner, V. Klučka, A. Seďa, M. Ţeníšek, B. Chalupa, 

I. Gabal, J. Černochová, I. Jakubčík /8/.  

 Zdrţel se: A. Černý /1/. 

 

 Usnesení bylo přijato i s doplněným bodem č. II, který přednesl zpravodaj tisku 

A. Seďa. Předseda výboru poděkoval všem vystupujícím, panu zpravodaji a ukončil 

projednávání tohoto bodu.   

 

K bodu 4: 

Informace k projednávání branné legislativy. 

 

 Předseda výboru zahájil projednávání bodu č. 4 a poţádal paní náměstkyni ministra 

obrany A. Netolickou o úvodní slovo. Paní náměstkyně poděkovala za spolupráci v souvislosti 

s projednáváním branné legislativy všem členům výboru pro obranu a sdělila, ţe proběhla řada 

diskuzí s poslanci a výsledkem by mohl být komplexní pozměňovací návrh, který by přes léto 

připravilo Ministerstvo obrany a následně by jej předloţilo poslancům výboru pro obranu 

k diskuzi a ke schválení. Uvedla, ţe podmínkou je propuštění zákona do druhého čtení a následná 

tvorba společného pozměňovacího návrhu. Dále sdělila teze moţných změn, které jsou přílohou 

č. 2 tohoto zápisu, a které všichni členové výboru pro obranu obdrţeli v elektronické podobě.  

 

 Pan předseda otevřel obecnou rozpravu, v níţ jako první vystoupil poslanec B. Chalupa a 

stal se tím zároveň i zpravodajem tohoto bodu. Dále v obecné rozpravě vystoupila poslankyně 

J. Černochová a poţádala o paragrafové znění komplexního pozměňovacího návrhu 

Ministerstva obrany k brannému zákonu. Paní náměstkyně sdělila, ţe přes léto tento návrh 

Ministerstvo obrany připraví, a kdyby na něm byla mezi poslanci shoda, převzali by ho 

v připraveném znění.  

 

 S poznámkami k branné legislativě v obecné rozpravě vystoupili poslanci A. Seďa, 

V. Klučka, B. Chalupa, A. Černý, dále náčelník GŠ J. Bečvář, ředitel Odboru řízení lidských 

zdrojů JUDr. Jaroslav Daněk. Paní poslankyně J. Černochová v obecné rozpravě vznesla dotaz, 

zda by bylo moţné, aby zástupci vládní koalice poţádali novou ministryni školství, zda by ještě 

nebylo moţné do konce prázdnin poţádat středoškoláky na všech školách, které zřizuje kraj, o 

vyplnění dotazníku – povědomost o branné povinnosti, a za jakých okolností by byli schopni a 

ochotni bránit svoji zemi. Dále poţaduje specifikaci tzv. dobrovolných záloh, o kterých se MO 

zmiňuje v předloţených tezích k branné legislativě a také taxativní výčet těch, kteří by mohli do 

těchto dobrovolných záloh spadat.  

 

 Na dotazy reagoval J. Daňek a uvedl, ţe dobrovolná záloha bude existovat proto, aby se 

nerozmělňovaly AZ na kategorie lidí, které jsou méně zdravotně způsobilí apod., to by byla jedna 

z výhod vzniku dobrovolné zálohy. Dodal, ţe kaţdý občan, který projde odvodním řízením se 

automaticky stane, kdyţ není v činné sluţbě, povinným záloţákem. Neţ nastoupí do cvičení, je 

v povinné záloze, kdyţ nastoupí do cvičení, bude tam jako příslušník dobrovolné zálohy, protoţe 

je ve zvláštní evidenci na to, aby ho mohli povolat na jednorázové cvičení. Jakmile toto cvičení 

skončí, uplyne ještě nějaká doba, kdy bude v evidenci a potom bude klasický povinný záloţák, 

který při vyhlášení válečného stavu podléhá mobilizaci atd.  Do dobrovolných záloh se můţe 

zapojit i člověk, který nebude mít takovou zdravotní způsobilost, aby se mohl stát aktivním 

záloţákem nebo vojákem z povolání. Ohledně dotazníku sdělil, ţe do konce tohoto školního roku 

jiţ není moţné dotazníkovou akci realizovat, nicméně MO se určitě bude snaţit průzkum na 
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školách v budoucnu udělat.  

 

 Dále v obecné rozpravě vystoupil poslanec I. Gabal a poţádal o pokračování této debaty 

na uzavřeném semináři, na kterém by se prodiskutovaly detaily branné legislativy s poslanci. 

Poţádal o výsledky sociologického průzkumu – ochota populace vstoupit v nějaké formě do 

sluţby. Dále poţádal o paragrafované propracované znění pozměňovacího návrhu k branné 

legislativě, a aby byl pozměňovací návrh jasně kontextován s představou o vývoji profesionálních 

sil, aktivních záloh a s čísly, které MO očekává v případě dobrovolně a povinně vycvičených.  

 

 Předseda výboru obecnou rozpravu uzavřel, otevřel rozpravu podrobnou, do které se 

přihlásil zpravodaj B. Chalupa a přednesl návrh Usnesení č. 94 (10/0/0): 

 

  Po odůvodnění předneseném náměstkyní pro řízení sekce právní Ministerstva obrany 

JUDr. Alenou Netolickou, náčelníkem GŠ AČR generálporučíkem Ing. Josefem Bečvářem, 

ředitelem Odboru řízení lidských zdrojů Sekce státního tajemníka Ministerstva obrany 

JUDr. Jaroslavem Daňkem, a po obecné a podrobné rozpravě 

 

 výbor pro obranu  

 

   b  e  r  e   n  a   v  ě  d  o  m  í    Informaci o projednávání branné legislativy. 
 

 PRO hlasovali poslanci: D. Kádner, V. Klučka, A. Seďa, M. Ţeníšek, B. Chalupa, 

I. Gabal, J. Černochová, I. Jakubčík, A. Černý, M. Sedlář /10 – všichni přítomní/. 

  

 Usnesení bylo přijato, pan předseda poděkoval všem vystupujícím, panu zpravodaji a 

ukončil projednávání tohoto bodu.   

 

 

K bodu 5: 

Informace k aktivním zálohám 

- výběr koordinátora aktivních záloh a jeho statut, 

-  CIOR. 

 

 Předseda výboru zahájil projednávání přerušeného bodu k AZ z minulé schůze výboru 

pro obranu v obecné rozpravě a dal moţnost pro úvodní slovo paní zpravodajce J. Černochové. 

Paní zpravodajka zrekapitulovala to, co se odehrálo od posledního zasedání výboru 

k problematice AZ a velmi poděkovala panu NGŠ J. Bečvářovi za uskutečněné zaměstnání pana 

náčelníka se zástupci AZ, které proběhlo dne 23. 6. 2015. V návaznosti na toto zaměstnání 

poţádala pana gen. Pavla Adama o poskytnutí dvou prezentací, které se na jednání promítaly a 

to v elektronické podobě, aby je bylo moţné poskytnout cestou sekretariátu všem členům výboru 

pro obranu. Také poţádala o tabulku  - systematizovaná místa, kterou na zaměstnání představil 

pan generál Malenínský.  

 

 Zpravodajka zmínila problematiku kurzů pro AZ a poţádala o zařazení této problematiky 

na další jednání výboru pro obranu v rámci bodu AZ.  

 

 V obecné rozpravě vystoupil náčelník GŠ J. Bečvář a uvedl, ţe podobné zaměstnání s AZ 

plánuje zorganizovat v průběhu září nebo října, termín bude upřesněn. Zároveň přislíbil zaslání 

zápisu z konaného zaměstnání všem poslancům výboru prostřednictvím sekretariátu výboru pro 

obranu. Dále v obecné rozpravě vystoupili poslanec A. Seďa, gen. Pavel Adam a pan Arnošt 

Líbezný, který přednesl powerpointovou prezentaci o CIOR, která je přílohou č. 3 tohoto zápisu.  

 

 Na jeho vystoupení reagoval gen. Pavel Adam, který uvedl, ţe Česká republika po 
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zváţení veškerých podmínek a zváţení materiálních záleţitostí atd. převezme předsednictví 

v NRFC pro období 2016 – 2018. Ministr obrany zároveň podal zamítavé stanovisko k podpoře 

předsednictví ČR v rámci CIOR 2016 – 2018 /stanovisko ministra obrany je přílohou č. 4 tohoto 

zápisu/. 

 

 V obecné rozpravě dále vystoupili poslanec B. Chalupa, který se přihlásil k navrţení 

tohoto bodu do programu jednání výboru pro obranu, generál Kostelka, poslanci A. Seďa, 

V. Klučka, který zdůraznil, ţe výbor pro obranu nemůţe být arbitrem jakéhosi sporu, který vznikl 

mezi zástupci MO a reprezentanty CIOR. Poţádal pana náčelníka GŠ, aby tento problém řešili a 

řekli členům výboru pro obranu moţnosti závěru a doporučil procedurálně přerušit 

projednávání bodu CIOR do příštího jednání výboru. Poslanec I. Gabal vystoupil s poţadavkem 

na upřesnění částky, která byla poţadována od A. Líbezného /víceprezident CIOR ČR/ na 

podporu předsednictví CIOR a poţádal pana náčelníka GŠ AČR, aby zajistil stanovisko generála 

Petra Pavla k této problematice. 

 

 JUDr. Jaroslav Daněk, ředitel Odboru řízení lidských zdrojů Sekce státního tajemníka 

Ministerstva obrany opětovně poţádal zástupce CIORu, aby mu sdělili, kolik důstojníků v záloze 

má jejich občanské sdruţení /CIOR ČR/? Vysvětlil, ţe právní rámec MO vymezuje jasné 

mantinely pro poskytnutí finanční podpory a nemůţe finančně podpořit toto občanské sdruţení 

/CIOR ČR/, jelikoţ ani po půl roce komunikace nejsou schopni zástupci sdruţení odpovědět, 

kolik důstojníků v záloze sdruţují.  

 

 Na závěr vystoupil náčelník GŠ AČR J. Bečvář a uvedl, ţe on ze své pozice nemůţe a ani 

neumí dát peníze této asociaci a ani ostatním dobrovolným občanským sdruţením. Potvrdil, ţe 

zajistí stanovisko gen. Petra Pavla k tomuto problému.  

 

 Předseda výboru obecnou rozpravu uzavřel, otevřel rozpravu podrobnou, do které se 

přihlásila zpravodajka J. Černochová a přednesla návrh Usnesení č. 95 (10/0/1): 

 

   Po odůvodnění předneseném náčelníkem GŠ AČR generálporučíkem Ing. Josefem 

Bečvářem, ředitelem Sekce rozvoje a plánování schopností AČR brigádním generálem 

Ing. Pavlem Adamem, zpravodajské zprávě poslankyně Mgr. Jany Černochové, a po obecné a 

podrobné rozpravě 

 

 výbor pro obranu  

 

  I.        b e r e  n a  v ě d o m í   poskytnuté aktuální informace k  tématu aktivních záloh; 
 

  II.       p ř e r u š u j e  projednání bodu CIOR do příští schůze výboru pro obranu. 
 

 

 PRO hlasovali poslanci: D. Kádner, V. Klučka, A. Seďa, M. Ţeníšek, B. Chalupa, 

I. Gabal, J. Černochová, I. Jakubčík, M. Sedlář, A. Černý /10/.  

 Zdrţel se: J. Hájek /1/. 

 

 Usnesení bylo přijato, pan předseda poděkoval všem vystupujícím, paní zpravodajce a 

ukončil projednávání tohoto bodu. 
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Termín a pořad příští schůze výboru pro obranu, různé. 

 

 Předseda výboru zahájil projednávání tohoto bodu a začal bodem různé. V bodě různé 

vystoupil poslanec B. Chalupa a informoval o jednání pracovního týmu k Integrovanému 

výcvikovému centru Vyškov a plánovaném kulatém stolu k této problematice začátkem září 

/8. 9. 2015/. Dále vystoupil poslanec I. Gabal, který poţádal zástupce Ministerstva obrany o 

informaci k vývoji rozpočtu roku 2015 a o rozpočtový výhled na rok 2016. 

 

 Následně bylo dohodnuto, ţe  setkání MO s poslanci k branné legislativě proběhne po 

prvním čtení návrhů zákonů na plénu. 

 

 Předseda výboru obecnou rozpravu uzavřel, otevřel rozpravu podrobnou, ve které 

přednesl návrh Usnesení č. 96 (11/0/0): 

 

Na základě návrhu předsedy výboru Davida Kádnera 

 

výbor pro obranu  

 

I. s t a n o v í     termín 21. schůze výboru pro obranu na 3. září 2015; 
 
II. p o v ě ř u j e   předsedu výboru, aby v dohodě s místopředsedy výboru stanovil přesný 

čas a program pro 21. schůzi výboru pro obranu. 

 

 

 PRO hlasovali poslanci: D. Kádner, V. Klučka, A. Seďa, M. Ţeníšek, B. Chalupa, 

I. Gabal, J. Černochová, I. Jakubčík, A. Černý, M. Sedlář, J. Hájek /11 – všichni přítomní/. 

  

 Usnesení bylo přijato, pan předseda poděkoval všem vystupujícím, ukončil projednávání 

tohoto bodu a ukončil i 20. schůzi výboru pro obranu. 

 

 

Přílohy zápisu: 

1.    Prezenční listina, hosté. 

2. Teze komplexního pozměňovacího návrhu MO k brannému zákonu. 

3. Powerpointová prezentace A. Líbezného k problematice CIOR. 

4. Dopis ministra obrany k zamítnutí podpory předsednictví ČR v CIOR 2016 - 2018. 

5. Usnesení č. 92 – 96. 

 

 

 

Zapsala: Mgr. K. Svobodová 

tajemnice výboru pro obranu 

 

 

 

 

    PhDr. Ivan Gabal, v. r.                                                      David Kádner, v. r. 

          ověřovatel        předseda 

   výboru pro obranu          výboru pro obranu 

 


